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Vážení přátelé českého exportu,

vpád Ruska na Ukrajinu, bohužel, nenávratně změnil svět, 
jak jsme ho znali. Tato obrovská tragédie, jejíž rozsah a dů-
sledky sledujeme denně ve zpravodajství, samozřejmě 
dolehla i  na český export. Ano, válka je nejčastější důvod 
vyplácení pojistného, ale to, co se nyní odehrává na Ukra-
jině, zřejmě nikdo z nás nečekal. Z pohledu EGAP se až do 
osudného čtvrtka 24. 2. zdálo, že nás v roce 2022 nečeká nic 
zlého. Naopak. Pojišťovna uzavřela hospodaření v loňském 
roce se ziskem 400 milionů korun a rekordním počtem 
54 trhů, na kterých jsme podpořili české exportéry. S ode-
znívající pandemií jsme také uzavřeli záchranný program 
COVID Plus pomáhající velkým firmám zasaženým pan-
demií, například největší české porcelánce Thun 1794. 
A  jak asi víte, EGAP přitom zároveň překonal v  celkovém 
objemu pojištěného exportu astronomickou částku jedno-
ho bilionu korun. A to se nám ještě navíc v únoru podaři-
lo definitivně prodat jednu z klíčových pohledávek našeho 
portfolia. Zdálo se tak, že největší událostí roku – s trochou 
nadsázky – bude třicáté výročí od založení naší pojišťovny, 
které připadá právě na letošní jaro. Ale to jen do osudného 
rána 24. února. Stejně jako všechny ostatní exportní pojiš-
ťovny jsme museli ihned zastavit pojišťování vývozu na 
napadenou Ukrajinu, ale také jsme přestali pojišťovat do 
země agresora, tedy Ruské federace a také do Běloruska. 

Od té doby vysvětlujeme, že se na Ukrajinu ale i další trhy 
vrátíme, jakmile to bude možné. A  taky, že za posledních 
pět let jsme v rámci diverzifikace snížili angažovanost v Rus-
ku na čtvrtinu, což bude klíčové při případném vypořádání 
pojistných událostí. Není totiž zřejmé, kdy, jak či zda vůbec 
budou obchodní partneři z těchto zemí splácet své závaz-
ky. EGAP je samozřejmě vybaven a  připraven krýt škody 
pojištěných obchodních případů českých exportérů reali-
zovaných v Rusku, Bělorusku i na Ukrajině, ostatně stejně 
jako v případě pojištěného vývozu do ostatních zemí. Proto 
tu jsme, abychom vám pomohli. A to také uděláme!

Ukazuje se přitom, jak důležitá je pro zahraniční obchod 
diverzifikace, a že nový obchodní partner může na české 
firmy čekat třeba v Alžírsku anebo ve Spojených arab-
ských emirátech. A nutné je dodat, že vedle novinek ze 
světa ECAs by rozhodně neměla zapadnout příznivá zprá-
va o snížení pojistných sazeb. 

Těším se na osobní setkání s Vámi při některé z letošních 
akcí, které už teď máme v  kalendáři, a pokud chcete vědět 
ještě víc, sledujte nás na sítích. Tam naleznete i novinky 
z úlů našich včel. 

 
              Příjemné čtení.

              Jan Procházka

Jan Procházka
předseda představenstva a generální ředitel
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Exportní pojišťovna EGAP v roce 2021 podpořila české exportéry a investory na rekordním 
počtu zahraničních trhů. Pojistila či zaručila vývoz tuzemských firem do 54 zemí světa 
a v tomto ohledu byl překonán dosud nejvyšší počet 47 trhů z roku 2020. Celkově pojišťovna 
loni uzavřela 251 pojistných smluv v objemu 34 miliard korun. Loňské hospodaření zakončila 
ziskem 442 milionů korun.

„Dlouhodobě usilujeme o to, aby čeští exportéři s naší po-
mocí získávali zakázky na nových trzích. Přináší jim to nejen 
nové obchodní příležitosti, ale diverzifikací zároveň snižují 
ztráty v případě výpadku poptávky na jiných trzích. Rostou-
cí počet trhů, na kterých tuzemské vývozce podporujeme, je 
samozřejmě žádoucí i z hlediska diverzifikace angažovanos-
ti pojišťovny, protože tím snižuje i svá rizika. A to je cíl, který 
také sledujeme,“ říká k  rekordnímu výsledku pojišťovny 
předseda představenstva EGAP Jan Procházka. 

Loni se tak nově na mapě pojišťovny objevil třeba Is-
land, kam pojišťovna podpořila vývoz technologie pro 
vodní elektrárnu, anebo Paraguay, kam směřovala 
zakázka leteckého průmyslu. Za celou dobu své exi-
stence už EGAP podpořil český vývoz do 130 zemích 
světa. Mezi největší obchodní případy pojišťovny loni 
patřily dodávka letadel do Vietnamu v hodnotě mili-
ard korun či vývoz kolejových vozidel a  techniky do 
Lotyšska či vývoz parních turbín s  generátorem do 
Thajska. Dále EGAP loni pojistil například vývoz potra-
vinářských produktů do Egypta a Kazachstánu, země-
dělské techniky do Španělska, spojovacích materiálů 
do Rumunska, leteckých komponent do Brazílie či vý-
voz pružin do Velké Británie. 

Zároveň se pojišťovna věnovala také podpoře malých 
a středních firem. V tomto segmentu loni pojistila 75 
obchodních případů, například do Chile, Kolumbie, Iz-
raele, Vietnamu nebo na Nový Zéland. 

Nad rámec poskytování tradičních produktů a pora-
denství EGAP až do prosince 2021 přijímal žádosti ko-
merčních bank o záruky COVID Plus. Loni pojišťovna 

schválila záruky za úvěry v celkovém objemu 9,8 mili-
ardy korun. Celkem tak záchranný program, spuštěný 
v květnu 2020 na pomoc velkým exportérům, pomohl 
firmám získat 22 miliard korun. 

Hospodaření v loňském roce ukončil EGAP se ziskem 
442 milionů korun. Především díky nízkému přírůst-
ku nových pojistných událostí, nákladovým úsporám 
a díky úspěšnému vymáhání pohledávek. Ty loni do-
sáhly 693 milionů korun, což je v meziročním srovnání 
více než poloviční nárůst.

V  závěru roku 2021 přitom objem vývozu a  investic 
českých exportérů podpořený EGAP realizovaný za 
celou dobu existence pojišťovny překonal částku je-
den bilion korun. Částka zahrnuje všechny dosavadní 
obchodní případy pojišťovny od roku 1992, od vel-
kých investičních celků až po zakázky menších firem 
začínajících na částce 100 000 korun. 

› Autor: Jan Černý, tiskový mluvčí EGAP

EGAP loni pomohl  
českým exportérům  
vyvážet do rekordních  
54 zemí

Angažovanost EGAP na zahraničních trzích

2015 35

2016 39

2017 33

2018 37

2019 35

2020 47

2021 54
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Od května 2020 až do konce roku 2021 přijímala po-
jišťovna EGAP žádosti bank o speciální garance COVID 
Plus zaručující úvěry pro velké české exportující firmy. 
Během té doby EGAP schválením záruk pomohl získat 
úvěry komerčních bank pro 67 velkých exportujících 
společností v celkovém objemu 22 miliard korun. Vět-
šina peněz směřovala na pomoc firmám zabývajícím 
se strojírenskou výrobou. 

Cílem záchranného programu bylo umožnit velkým 
českým exportujícím firmám, které se vinou pan-
demie dostaly do potíží, získat peníze potřebné pro 

jejich fungování, a  udržet tak zaměstnanost v  době 
celosvětové ekonomické krize. 

COVID Plus byl určen pro velké podniky s minimálně 
250 zaměstnanci, na jejichž tržbách se export podílí 
alespoň jednou pětinou. Výše úvěru byla stanovena 
v  rozmezí od 5  mil. Kč do 2  mld. Kč, kdy maximální 
výše úvěru odpovídá 25 % ročního obratu firmy. Výše 
záruk byla na počátku programu stanovena na 80 % 
jistiny úvěru, v případě interního ratingu EGAP „B-“ na 
70 %. Od ledna 2021 byla potom hranice zvýšena na 
90 %, respektive 80% u ratingu „B-“, přičemž škála po-
užívaná pojišťovnou EGAP odpovídá ratingu agentur 
S&P a Fitch. 

Garance, původně definované pro „klasické exporté-
ry“, se postupně otevřely také společnostem z oblasti 
cestovního ruchu a ubytování. Program ovšem nebyl 
určen firmám, které měly existenční problémy ještě 
před vyhlášením nouzového stavu, nebo firmám pod-
nikajícím v hazardu. Na záchranný program vyčlenila 
vláda 4 miliardy korun.

› Autor: Jan Černý, tiskový mluvčí EGAP

Garance COVID Plus 
zaručily 22 miliard 
korun pro 67 velkých 
českých exportérů
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Kávové šálky a jídelní talíře, které máme všichni doma, čajové sety pro vrcholné schůzky 
zahraničních diplomatů, ale třeba i půlmetrové podnosy k servírování specialit. Porcelán, 
který se v Nové Roli na Karlovarsku vyrábí, používají lidé v desítkách zemí světa. Společnost 
Thun 1794 a.s. je největším producentem porcelánu v Česku. Covid 19 ale zasadil jinak zdravé 
firmě nečekaně tvrdou ránu. Hrozilo dokonce, že se výroba po více  než dvou set letech 
zastaví. Firma se ovšem prostřednictvím své financují banky přihlásila v EGAPu o záruku 
COVID Plus. Porcelánka se tak stala vůbec prvním klientem tohoto garančního produktu 
určeného velkým firmám zasaženým pandemií. A takto hraniční situaci prožíval finanční 
ředitel Thun 1794 Jiří Lauermann. 

Aktuálně jsme největším českým výrobcem porcelá-
nového zboží a zaměstnáváme zhruba 600 zaměst-
nanců. Roční obrat se pohybuje mezi 450–550 mili-
ony korun a  vyvážíme zboží do všech koutů světa. 
Počet zemí, kde lze porcelán se značkou Thun za-
koupit, je mezi 60 až 70. Teritoriální rozčlenění vý-
vozu je zhruba 40 % do zemí EU, dalších 30 % vyvá-
žíme do států na území bývalého Sovětského svazu 
a  zbývajících 20 % končí v  dalších oblastech od JV 

Asie po americký kontinent. Do české obchodní sítě 
se moc našeho porcelánu nedostává. Máme několik 
smluvních prodejen, zejména v Praze, ale sami ma-
loobchodní prodej neprovozujeme. V poslední době 
jsme byli hodně vidět v  zákaznických akcích někte-
rých tuzemských obchodních řetězců. Poměrně vý-
znamným progresem prochází vlastní internetový 
obchod.

„Díky zárukám COVID Plus  
jsme nemuseli propustit  
jediného člověka.  
Zachránilo nás to,“  
říká finanční šéf největší české porcelánky Thun 1794  
Jiří Lauermann 

Příběh prvního klienta garančního programu COVID Plus
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› Autoři: Jan Černý, tiskový mluvčí EGAP, Jana Bártová, specialista vnější komunikace EGAP
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Export je pro vás tedy klíčový…

Ano. To bez pochyby.

Hledíme teď společně na celou řadu talířů a hr-
nečků nejrůznějších tvarů a barev. O jaké vaše 
produkty je teď ve světě největší zájem? 

V zásadě se poptávka odvíjí podle teritoria, do kterého 
dodáváme. Vkus lidí ve světě se liší. Ve východních teri-
toriích stále vítězí bohatě zdobený porcelán klasických 
tvarů, který je tam považován za prestižní záležitost, 
zatímco v západních civilizacích jde spíš o  funkčnost 
a moderní design. Zakázky dodávané do oblasti Blíz-
kého východu nebo severní Afriky (Egypt) stále pre-
ferují tradiční dekoraci s akcentem „čím víc zlata, tím 
líp". Zatímco USA, Kanada a západní státy upřednost-
ňují moderní tvar, střídmou dekoraci a  použitelnost 
v mikrovlnných troubách a myčkách nádobí. V našem 
portfoliu jsou proto jak tvary moderní, tak i tvary kla-
sického střihu. Nejvíce poptávanou klasikou je tvar 
Bernadotte, ten se prakticky nezměnil od 19. století.  
Zájemcům o moderní porcelán vycházíme vstříc tím, 
že v  průměru každé dva roky vyvineme úplně nový 
tvar, což je v našem pojetí ucelená sestava porceláno-
vých výrobků v jednotném designu. Naposledy byly ve 
spolupráci s výtvarnicí Lenkou Sárovou-Malískou vyvi-
nuty tvary LEA a MOSAIC. Tvar LEA uspěl ve výběro-
vém řízením pro vánoční akci společnost Lidl. Moderní 
design zajišťuje atraktivní vzhled porcelánových setů 
i v čistě bílém nebo střídmě dekorovaném provedení. 
Současná generace našich zákazníků preferuje spíše 
jednoduchost, praktičnost a čisté linie. 

Nejmenšími produkty, které dodáváme jako součást 
kávových souprav zejména do luxusních restaurací, 
jsou individuální mlékovky o  objemu 50 ml. Naopak 
největšími kusy jsou talíře na tradiční pokrm bešbar-
mak dodávané střídmě na trh do zemí střední Asie. Mají 
v průměru skoro 50 centimetrů a váží čtyři kilogramy. 

Kolik kusů ročně opustí výrobní linku?

V kusech to je ročně 13 až 14 milionů výrobků. V hmot-
nostních jednotkách to je mezi 3,5 a 4,5 tisíci tunami. 
To je pro vaši představu asi 250 kamionů porcelánu 
seřazených za sebou… Je to hodně. 

Co pro takovou výrobu znamenala pandemie?

Byla to pro všechny naprosto neznámá situace. Když 
se na toto období dívám zpětně, tak kroky, které byly 
učiněny v reakci na nástup covidu, byly primárně mo-
tivovány potřebou zachovat existenci firmy a uchrá-
nit pracovní místa pro zaměstnance. I přes počáteční 

potíže se banky a vláda dokázaly shodnout na mož-
nostech a formách podpory, která by podnikatelským 
subjektům pomohla přežít období ochromení eko-
nomiky vyvolané epidemií. Bylo to vše řešeno velice 
účinně a nepochybně s maximálním možným úsilím. 
Shodou okolností jsme v  té době uzavřeli poměrně 
velký kontrakt s  italským obchodním řetězcem Co-
nad. To je společnost, která má druhou největší síť 
prodejen a provozoven služeb po celém Apeninském 
poloostrově. To samozřejmě představuje obrovské 
množství zákazníků. Firma každoročně vydává v rám-
ci vlastní promoční akce katalog motivačních dárků 
pro své zákazníky. Pro zajímavost tento katalog měl 
v dotčeném vydání přes 300 stran a my získali kon-
trakt za 100 milionů korun na nabídku porcelánových 
výrobků prezentovanou na třech stranách tohoto ka-
talogu. Měli jsme zboží začít dodávat v  únoru 2020 
a právě v  tu dobu propukla v  Itálii epidemie covidu 
v  plné síle a  v  důsledku vládních opatření se tam 

Thun 1794 a.s. je společnost, která se zabývá výrobou 
porcelánového zboží pro užití v domácnosti a gastronomii.  
Pod tímto názvem funguje zhruba od roku 2009, kdy nový 
český majitel nakoupil majetek z insolvenčního řízení se 
zaniklou společností Karlovarský porcelán.
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všechno zavřelo, takže ta spolupráce byla ze strany 
odběratele přerušena. Další postup pandemie způ-
sobil značný pokles obchodování a  proticovidová 
opatření vlád jednotlivých států de facto ochromila 
trhy po celém světě. 

Odběratelé ze všech koutů světa nám psali, že ruší 
již objednané zakázky, a tahle stomilionová byla je-
diná, která nám tehdy zbyla. Nechtěli jsme zavřít 
výrobu a  chtěli jsme si udržet zaměstnance, takže 
jsme pracovali na této velké zakázce. Přitom jsme nic 
nemohli vyvézt, úplně se zastavily finanční toky. Po 
nějaké době přišly první reakce i  ze státní sféry ve 
formě odkladu plateb odvodů zdravotního pojištění 
a sociálního zabezpečení. Majitel společnosti zajišťo-
val z vlastních zdrojů peníze, abychom mohli vyplatit 
mzdy zaměstnancům. Domlouvali jsme s  dodava-
teli surovin odklady plateb atd. Zaměstnance jsme 
po celou tuto kritickou dobu udrželi v práci.  Začát-
kem měsíce května se začaly rýsovat první možnosti 
poskytnutí státem organizované finanční podpory 
velkým podnikům, které se posléze zkonkretizovaly 
v programu COVID Plus úvěrem zajištěným zárukou 
od vaší pojišťovny. 

Myslíte, že přišla zpráva o  tom, že EGAP přijí-
má žádosti bank o záruky COVID Plus pro jejich 
klienty? 

Přesně tak. A protože to pro nás byla v té době jedi-
ná šance, jak firmu finančně udržet, vynaložili jsme ve 
spolupráci s naší financující bankou veškeré úsilí, aby-
chom byli do programu zařazeni. Až posléze jsme se 
zpětně dozvěděli, že jsme byli mezi prvními, kdo získal 
záruku a tuto smlouvu podepsal. A to bylo dne 9. 7. 
2020, tedy zhruba tři měsíce po začátku této krize.

Ano, byli jste dokonce úplně první. 

Dostali  jsme tehdy úvěr 25 milionů korun, což pro 
nás bylo bez nadsázky záchranou v hodině dvanácté. 
Navíc na jarním veletrhu porcelánového a sklářského 
zboží ve Frankfurtu došlo k prvním obchodním kon-
taktům a jednáním o možnosti dodávek pro obchod-
ní řetězec Lidl ČR. V  tu dobu, kdy jsme podepisova-
li úvěr se zárukou COVID Plus, jsme podepsali také 
významný kontrakt na dodávku zakázky pro předvá-
noční období do Lidlu. Od té doby se situace začala 
zlepšovat. Lidé, kteří byli v důsledku opatření zavření 
doma, začali nakupovat spotřební zboží. Od září 2020 
se nacházíme v  situaci, kdy poptávka převyšuje na-
bídku a my nemáme ani dostatek kapacit, abychom 
všem vyhověli v požadovaných termínech. Poptávka 
vzrostla mimo jiné i  v  důsledku odklonu od dovozů 
z  Číny, která ztratila konkurenceschopnost vlivem 
skokového zvýšení nákladů na přepravu zboží. Po-
dobnou zkušenost nám prezentovali například i naši 
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dodavatelé technologií ze západní Evropy, kde aktu-
ální poptávka významně preferuje místní producenty 
před čím dál komplikovanějším interkontinentálním 
dovozem. 

Můžeme konstatovat, že v důsledku covidové epide-
mie jsme se ocitli opravdu na hraně samotného bytí. 
Díky záruce EGAPu se vykrylo hluché místo až do září, 
kdy se začínala expedovat vánoční zakázka pro Lidl. 
Když jsme se dostali do stabilního výrobního rytmu, 
tak jsme byli schopni odeslat i  první mimořádnou 
splátku úvěru ve výši 8 milionů korun. 

Je otázka, jestli bychom tu kritickou dobu ekonomicky 
přežili nebýt záruky EGAPu a ochoty naší financující 
banky úvěr poskytnout. Každé, byť i  jen krátkodobé 
přerušení výroby, je pro firmu našeho zaměření ob-
rovským nebezpečím. Naše technologie je taková, 
že jakmile ji zastavíte, zaměstnanci se rozběhnou za 
jinou pracovní příležitostí a obnovení keramické výro-
by je záležitostí nesmírně nákladnou a trvá to poměr-
ně dlouho. 

Je skvělé, že takový příběh končí happy endem. 
Alespoň doposud. Když jsme před pár dny plá-
novali dnešní rozhovor, nikdo netušil, že Rus-
ká vojska napadnou Ukrajinu. Jak moc konflikt 
promluví do vašeho podnikání? (rozhovor byl re-
alizován 2. 3., pozn. aut.)

Z ekonomického hlediska je to pro nás nová pohro-
ma, která možná bude mít daleko horší dopady než 
celá covidová epidemie. To nyní pomíjím tu lidskou 
stránku, že i my jsme v době před konfliktem zaměst-
návali ukrajinské občany, jak přes personální agentu-
ru, tak i na stálý zaměstnanecký poměr. Na tyto lidi to 
má samozřejmě obrovský dopad. 

Pro firmu to přináší mnoho těžko předvídatelných 
okolností. Co se týká nákladů, obrovsky to mává s ce-
nami na burzách – jak energetickými, tak surovinový-
mi. Spotřebováváme například preparáty z drahých 
kovů, velké množství obalového materiálu, výroba je 
energeticky náročná spotřebou elektřiny a plynu. To, 
čeho jsme se báli po prvních důsledcích Green Dealu 
minulý rok, hrotí ten konflikt z hlediska růstu nákla-
dů do dalšího mnohem vyššího levelu. Zákonitě do-
jde i k podstatnému omezení odbytových možností, 
protože zmíněných 30 % naší produkce je obchodo-
váno na trhu zasaženém válečným konfliktem. Bude 
to pro nás docela velký ekonomický problém a je tře-
ba si uvědomit, že když nám vypadne třetina trhu, 
tak je to třetina výroby. A  je otázkou, zda tento vý-
padek dokážeme vykrýt poptávkou z jiných teritorií. 
Je to pro nás dost nepřehledná situace a myslím, že 
těch dopadů bude postupně přibývat, pokud nedo-
jde k rychlému ukončení konfliktu. Čím déle se válka 
na Ukrajině povede, tím budou dopady nejen na naši 
firmu horší. 
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Nedostatečná diverzifikace a  uzavřenost ekonomiky spolu s  politickými turbulencemi 
degraduje hospodářský potenciál Alžírska
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Alžírsko je geograficky největším státem Afriky s jed-
ním z nejvyšších HDP na osobu na kontinentu dle pa-
rity kupní síly. Jedná se o ekonomiku střední velikosti, 
jejíž HDP za rok 2020 dosáhl 145 mld. USD. Alžírsko 
představuje v  teritoriu severní Afriky zemi se znač-
ným a nevyužitým hospodářským, investičním a ob-
chodním potenciálem, jejímž slabým místem je malá 
diverzifikace a relativní uzavřenost ekonomiky. 

Slabinou Alžírska je momentálně ve vztahu k  bu-
doucímu ekonomickému rozvoji také komplikovaná 
politická situace charakteristická relativně silným vli-
vem protestního hnutí Hirak, které dává najevo svůj 
nesouhlas s  aktuálním politickým vedením země. 
V dubnu 2019 rezignoval na svůj post po největších 
protestech za více než 20 let prezident Abdelaziz 
Bouteflika. V prosinci 2019 se prezidentské funkce 
chopil Abdelmadjid Tebboune, který od počátku 

slibuje provedení reforem. Nová vláda si však nezís-
kala důvěru protestního hnutí Hirak, které stálo u svr-
žení prezidentova předchůdce. Několik prezidentem 
jmenovaných ministrů totiž sloužilo na vysokých po-
stech v  době vlády prezidenta Bouteflika. Hnutí jde 
o  komplexní proměnu politického systému a  zlep-
šení hospodářské situace. Počátkem roku 2021 uči-
nil president Tebboune několik prohlášení, na jejichž 
bázi byl rozpuštěn parlament a částečně přeskupen 
prezidentův kabinet před konáním parlamentních vo-
leb v červnu 2021. Došlo také k omilostnění desítek 
aktivistů hnutí Hirak. Prezidentem učiněné (a slibova-
né) kroky ovšem protestní hnutí neuspokojily. Parla-
mentní volby konané 12.  června 2021 zaznamenaly 
díky frustraci občanů jen 23% účast voličů. Navzdory 
poměrně značnému vlivu protestního hnutí je zatím 
nepravděpodobné, že by byla ohrožena stabilita vlá-
dy v případě, že si vláda udrží přízeň armády. Určitým 

› Autor: Petr Zapletal

Strukturální reformy  
a technologie jako příležitost 
k nastartování dlouhodobé 
prosperity Alžírska
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bezpečnostním rizikem je také situace v sousedních 
zemích – Mali a Libyi. Riziko přelévání džihádistických 
skupin z těchto zemí do Alžírska vládu nutí ke koncen-
traci armádních jednotek na dotčených hranicích.

Hospodářský růst Alžírska aktuálně závisí 
na stagnujícím exportním potenciálu 
uhlovodíkových paliv

Těžištěm hospodářství Alžírska je export ropy a zem-
ního plynu. Alžírsko disponuje 10. největšími prokáza-
nými zásobami zemního plynu a 16. největšími záso-
bami ropy na světě. Země je ve světovém měřítku 6. 
nejvýznamnějším exportérem zemního plynu a důle-
žitým exportérem ropy (60 % ropné produkce jde na 
export). 

Jednostranné zaměření hospodářství, kdy vývoz uhlo-
vodíků tvoří cca 90 % celkového exportu a 1/3 HDP, 
přirozeně odsuzuje Alžírsko ke značné citlivosti na vý-
voj hospodářsko-politické situace ve světě a fluktuace 
cen uhlovodíkových paliv na světových trzích. Nejde 
však jen o citlivost ekonomiky k externím šokům, ale 
i o to, že s dlouhodobou těžbou zemního plynu a ropy 
přirozeně přichází stárnutí nalezišť uhlovodíků a sta-
gnace jejich produkce, která v  kombinaci s  růstem 

spotřeby paliv v domácí tepelných elektrárnách v re-
akci na rostoucí poptávku po elektřině vede k poklesu 
exportního potenciálu těchto komodit. To se proje-
vuje ve formě dlouhodobého deficitu běžného účtu 
platební bilance (za rok 2021 7,7 % HDP), který ve spo-
jitosti s nedostatečným přílivem zahraničního kapitá-
lu znamená nutnost spotřebovávat devizové rezervy 
země, jichž významně ubývá. 

Výše uvedené faktory se promítají do celkové hospo-
dářské výkonnosti země, a tím i do příjmů státního roz-
počtu. Důkazem strukturálních problémů ekonomiky 
je skutečnost, že navzdory momentálně příznivé situ-
aci ve smyslu cen uhlovodíkových paliv na světových 
trzích je očekáván meziroční růst ekonomiky v letech 
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Alžírsko disponuje 10. největšími 
prokázanými zásobami zemního 
plynu a 16. největšími zásobami 

ropy na světě.
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2022 a 2023 jen o cca 3,1 % resp. 2,3 %. Důsledkem 
relativně malé hospodářské výkonnosti Alžírska je 
fakt, že se země nachází pod tlakem fiskálních deficitů 
(které v letech 2020 a 2021 dosáhly průměrně 10,5 % 
HDP), rostoucího vládního dluhu a  relativně malých 
finančních rezerv. 

Cestou ke zlepšení stavu vládních financí je redukce 
vysokých mandatorních výdajů ze státního rozpoč-
tu, stabilizace politické situace v  zemi, spolupráce 
se zahraničními korporacemi cílená na zefektivnění 
produkce uhlovodíkových paliv a  využití externího 
financování, kterého momentálně Alžírsko téměř 
nevyužívá, jelikož je vládou vnímáno jako zásah do 
suverenity země (zahraniční dluh tvoří prakticky jen 
soukromé subjekty – cca 3  % HDP). Podmínkou je 
rovněž příznivý vývoj cen uhlovodíkových paliv na 
světových trzích.

Nadějí pro oživení exportu uhlovodíkových paliv 
jsou technologie zahraničních korporací

Řešení stagnace exportního potenciálu uhlovodíků 
formou implementace efektivní zahraniční těžební 
a  zpracovatelské technologie dlouhou dobu kompli-
kovala značná uzavřenost alžírské ekonomiky a sna-
ha státu zabránit větší kontrole nad strategickými 
surovinami ze strany zahraničních společností. Vláda, 
vědoma si rostoucích hospodářských rizik, nakonec 

počátkem roku 2020 zareagovala prohlášením, že 
mezi lety 2021 a  2026 by v  rámci investičního pro-
gramu o objemu cca 40 mld. USD chtěla zintenzivnit 
průzkum nových nalezišť (území Alžírska je ve smyslu 

nalezišť uhlovodíkových paliv ze 2/3 stále neprozkou-
mané) a  ideálně zdvojnásobit produkci plynu a ropy 
v  kooperaci se zahraničními společnostmi, které 
disponují špičkovou technologií. V  souladu s  touto 
vizí jsou realizovány legislativní změny, jejichž cílem 
je přispět k  přilákání nových investic zahraničních 
ropných společností skrze daňové úlevy, zjednodu-
šení byrokracie apod. Související legislativa měla na-
být účinnosti tak, aby bylo možné zahájení jednání 

Bude-li plán diverzifikace 
a modernizace hospodářství 

úspěšně realizován, znamená to 
přirozeně nové příležitosti pro 

české exportéry a investory např. 
v oblasti solární energetiky.

Zd
ro

j: 
A

do
be

 S
to

ck

10

Analýza



a spolupráce s dodavateli na přelomu let 2021 a 2022. 
V předmětné záležitosti by Alžírsko měla zastupovat 
národní ropná společnost Sonatrach kontrolující 
80 % produkce uhlovodíků v  zemi (zbývajících 20 % 
ovládají zahraniční ropné společnosti).

Akční plán vlády k diversifikaci ekonomiky

Ve snaze o  zajištění jednotného postupu směrem 
k  modernizaci a  diversifikaci ekonomiky prostřed-
nictvím strukturálních reforem alžírská vláda v srpnu 
2021 představila akční plán. Vládní akční plán bude 
pro dílčí sektory ekonomiky rozpracován zodpo-
vědnými ministerstvy, které rovněž nastaví systém 
kontroly plnění. Cílem je zejména rozvoj zeměděl-
ství, energetického průmyslu, těžebního průmyslu, 
rybářství, farmaceutického průmyslu, turismu spo-
lu s  podporou ne-ropného exportu a  racionalizací 
importu. V hospodářské sféře dojde dle plánu tak-
též k modernizaci bankovnictví a celého finančního 
sektoru. 

Příležitost pro české exportéry 

Bude-li plán diverzifikace a  modernizace hospodář-
ství úspěšně realizován, znamená to přirozeně nové 
příležitosti pro české exportéry a  investory např. 
v  oblasti solární energetiky (v  souladu s  nárůstem 
spotřeby elektřiny a ve snaze vlády o snížení závislosti 

na tepelných elektrárnách), v  zemědělství (např. do-
voz zemědělské techniky, digitalizace, zpracování mlé-
ka, výroba cukru, moderní jatka a další zpracovatelské 
závody), těžbě a obranném průmyslu.
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Dubaj je jedním ze sedmi emirátů vytvářejících dohromady federaci Spojené arabské 
emiráty. Česká Wikipedie uvádí, že Dubaj v  překladu znamená „místo srazu“. A  kromě 
celosvětové výstavy EXPO 2020, která byla kvůli pandemii onemocnění covid-19 o  rok 
posunuta, se zde koná i mnoho dalších akcí a veletrhů, např. konference a veletrh zdravotní 
péče Arab Health etc.

Dubaj, která představuje obchodní bránu do regio-
nu Perské zálivu a dalších navazujících oblastí jako jih 
Asie apod., láká české firmy a  vývozce. Toto směřo-
vání obchodních aktivit českých firem podpořil i mi-
nistr průmyslu a obchodu svými pracovními cestami 
do SAE. Ostatně českou stopu lze vysledovat i přímo 
v Dubaji a nejedná se pouze o výrobky ze skla, jako 
třeba lustry ve stanici poměrně nového systému met-
ra, ale třeba také výtahy v nyní nejvyšší budově světa, 
mrakodrapu „Burdž Chalífa“, na jejichž výrobě se po-
dílela česká firma.

Dubaj jako „místo srazu“ zafungovala i v případě Praž-
ského klubu, jednoho z  výborů Bernské unie (BU), 
který zde měl ve dnech 9. a 10. února 2022 své za-
sedání. EGAP Pražskému klubu (PC-BU) od loňského 
podzimu na dva roky předsedá. 

Zasedání Pražského klubu Bernské unie 2022

Zasedání Pražského klubu má v  rámci struktury BU 
specifické postavení dané nejen historickými důvody, 

ale i  členskou základnou. Ta se kromě historického 
duálního členství zakládajících ECAs ze zemí střední 
Evropy a jednoho afrického člena, který se již kvalifi-
koval na plného člena BU, sestává především z členů 
nových. Těmi jsou ECAs ze zemí, kde se v oblasti po-
jišťování úvěrů a  investic mnohdy začíná. PC-BU tak 
představuje takový ECA inkubátor, připravující pro 
plnohodnotné členství i  v  případě ostatních výborů 
Bernské unie.

Na programu únorového zasedání Pražského klu-
bu Bernské unie byla témata, která se týkají vlast-
ní činnosti Pražského klubu jako takového a  jeho 
členů. To je třeba informace o  trendech v  oblasti 
prováděných obchodů a  podstupovaných rizicích 
a výhled do nejbližší budoucnosti. Součástí tohoto 
bloku je také sdílení zkušeností při efektivní sprá-
vě škodních pohledávek a možnosti reflexe těchto 
zkušeností při nastavení smluvních podmínek při 
uzavírání pojištění. Opomenuta nebyla ani oblast 
udržitelnosti, která je dnes v  souvislosti s  pojiště-
ním exportních úvěrů a  investic zmiňována stále 

›  Autoři: Josef Jirkal, ředitel Odboru mezinárodních vztahů, EGAP,  
Jan Mráz, zástupce ředitele Odboru mezinárodních vztahů, EGAP

Všechny cesty 
vedou do Dubaje
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častěji. Jednou z dlouhodoběji probíhajících diskusí 
je pak přístup k  identifikaci a  měření dopadů čin-
nosti ECAs v  širším socio-ekonomickém kontextu. 
Často je na těchto zasedáních věnována pozornost 
oblastem pojícím se s  různými aspekty týkajícími 
se problematiky zajištění. Tentokrát byla zaměřena 
diskuse na aktuální situaci v době, doufejme již do-
znívající, epidemie onemocnění covid-19. Pandemie 
se projevila svým dopadem nejen na obchodních 
a vývozních aktivitách, ale i činnosti ECAs a nebla-
hým způsobem ovlivnila také obchodní spolupráci 
firem, takže možnosti zajišťování národních do-
dávek mezi ECAs jsou nyní omezené. Prezentace 
soukromé zajišťovny tak představovala pro mnohé 
účastníky pohled, který může dát nový podnět je-
jich práci s  podstupovaným rizikem, protože o  to 
v  reinsurance businessu jde především. Členové 
Pražského klubu se také aktivně zapojili do mode-
rované diskuze v  tematických skupinách, přičemž 
zastřešujícím tématem byla oblast vývozně orien-
tovaných inovací a  možnosti různého náhledu na 
ně. Tato činnost navazovala na akademický úvod 
obsažený v příspěvcích o vztahu Průmysl 4.0 k vý-
vozu a jaké dopady to přináší do budoucích vzorců 
obchodního chování, včetně možného rychlého po-
sunu a  přínosu pro hospodářskou strukturu jako 
celek. 

Podpis memoranda o spolupráci  
mezi EGAP a ECI

Z pohledu EGAP pak byla také důležitá bilaterálně za-
měřená část programu navazujícího na zasedání Praž-
ského klubu. Zde byla završena vzájemná snaha EGAP 
a  Etihad Credit Insurance (ECI) o  potvrzení rámce 
pro další spolupráci v podobě podepsání společného 
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memoranda. ECI je partnerskou institucí EGAP ve Spo-
jených arabských emirátech a  podpisem tohoto me-
moranda se pro EGAP otevírá možnost těsnější spolu-
práce s entitou působící v oblasti Perského zálivu.

Návštěva výstavy EXPO

Doplňkovou součástí programu zasedání Pražského 
klubu byla také návštěva celosvětové výstavy EXPO. 
Ta je nyní velkým lákadlem pro návštěvníky Dubaje. 
Hlavním tématem, které si Spojené arabské emiráty 
pro tento běh výstavy EXPO 2020 vybraly je „Connec-
ting Minds, Creating the Future“, tedy spojování 
myšlenek a vytváření budoucnosti. V rámci tohoto za-
střešujícího tématu spočívá těžiště pozornosti i v ob-
lastech jako udržitelnost, mobilita a budoucí příleži-
tosti. Jedná se o první světovou výstavu pořádanou 
v  regionu Středního východu, jižní Asie a  v  Severní 
Afriky, kdy je hostitelem arabská země. 

V případě pavilonu České republiky je jednou z hlav-
ních vystavovaných technologií zařízení na autonom-
ní výrobu vody ze vzdušné vlhkosti klimaticky a envi-
ronmentálně udržitelným způsobem. Tento unikátní 
systém („S.A.W.E.R.“) je zde představován jako zaříze-
ní, které samostatně vyrábí vodu ze vzduchu pouze 
s  pomocí solární energie, zavlažuje zahradu vysá-
zenou v dubajském písku a ukazuje, jak stvořit oázu 
v  poušti. I  autonomností svého fungování se jedná 
o  zařízení vhodné k  využití v  pouštních lokalitách 
a také pro boj proti desertifikaci krajiny. Jedná se tak 
o technologii, která se při převedení do komerčně vy-
užitelné podoby může stát zajímavým českým vývoz-
ním artiklem. 

V  pavilonu České republiky je též možné se nechat 
okouzlit uměleckými díly, špičkovými designovými 

Česká republika se představuje 
zajímavými projekty, které 

mohou mít významný i obchodní 
potenciál a přispívat ke všem 
oblastem vymezeným dílčími 

tématy výstavy EXPO – 
udržitelnost, mobilita,  

příležitosti.
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produkty a  instalacemi využívajícími skleněná a  ko-
vová vlákna a umně propojující tradiční řemeslné vý-
robní postupy s těmi nejmodernějšími. Součástí stálé 
expozice České republiky jako „The Country for the 
Future“ je také instalace využívající 3D tisku pro další 
vizuální interakci s návštěvníky. 

I toto malé, a spíše technologické, nahlédnutí do čes-
kého pavilonu však dokládá, že se Česká republika 
představuje zajímavými projekty, které mohou mít 
významný i  obchodní potenciál a  přispívat ke  všem 
oblastem vymezeným dílčími tématy výstavy EXPO – 
udržitelnost, mobilita, příležitosti.

Místo závěru

Cesta do Dubaje byla v mnohém inspirativní, což se 
netýká pouze diskuzí na zasedání Pražského klubu 
Bernské unie nebo účasti na výstavě EXPO. V dneš-
ním světě, kde narůstají rizika a opět vyvstávají pře-
kážky kladené mezinárodnímu obchodu, je třeba 
s otevřenou myslí vnímat podněty a příležitosti. Ne-
týká se to pouze vyvážejících firem a jejich bank, ale 
také EGAP. Jedním z poučení, které je možné si z této 
cesty vzít, je skutečnost, že Dubaj není jenom zajíma-
vým a podnětným „místem srazu“, jak bylo zmíněno 
v úvodu článku, ale také oknem příležitostí pro český 
vývoz i do celého navazujícího regionu. Zd
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Státní agentury pro podporu exportu Česka a  Spojených arabských emirátů utužují 
spolupráci na společných projektech. Na jednání v  Dubaji zástupci exportní pojišťovny 
EGAP a  jejího arabsko-emirátského protějšku Etihad Credit Insurance (ECI) podepsali 
memorandum o  porozumění. To má přispět k  rozvoji obchodu, investic a  ekonomické 
spolupráce obou zemí a podpořit jejich exportéry na globálním trhu.

„Podpis memoranda je začátkem společné cesty. Pevně 
věřím, že nezbytná podpora v podobě financování a po-
jištění přispěje k udržitelnému rozvoji a k posilování klí-
čových exportních odvětví obou zemí,“ uvedl předseda 
představenstva EGAP Jan Procházka.

EGAP a  ECI se budou na základě dohody ještě více 
věnovat možnostem společných příležitostí v oblasti 
pojištění, zajištění a soupojištění, ale i třeba výměně 
expertíz a zkušeností. 

„Spolupráce ECI s  exportní úvěrovou agenturou České 
republiky připraví místním podnikům v  obou zemích 
cestu k  výjimečným perspektivám růstu. Tato dohoda 
jim pomůže dosáhnout konkurenční výhody v globálním 
měřítku, protože budou mít snazší přístup k  financím 
díky podpoře vládou zajištěných obchodních, finančních 
a  pojistných řešení a  ochrany svých pohledávek,“ ko-
mentoval výkonný ředitel ECI Massimo Falcioni. 

Česká republika patří ke klíčovým partnerům emirá-
tů v Evropské unii a emiráty jsou jedním z největších 

› Autor: Jan Černý, tiskový mluvčí EGAP

Memorandum EGAP a ECI 
posílí obchodní a ekonomickou 
spolupráci Česka se Spojenými 
arabskými emiráty
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obchodních partnerů českých firem v  regionu států 
MENA. Údaje ministerstva hospodářství Spojených 
arabských emirátů ukazují, že „neropný“ obchod mezi 
Spojenými arabskými emiráty a  Českou republikou 
v roce 2020 dosáhl v přepočtu více než 21 miliard korun.

Celkový objem podpořeného exportu EGAP aktuálně 
přesahuje částku 1 bilion korun. Za 30 let fungování 
EGAP tak podpořil vývoz českých exportérů do 130 
zemí světa, od Austrálie až po Zambii. Mezi historicky 
největší obchodní případy patří například moderniza-
ce železniční tratě v Ázerbájdžánu. Od roku 2011 tam 
české firmy s  pojištěním EGAP zmodernizovaly přes 
900 kilometrů železnice za 750 milionů eur. Dále jsou 
to vodní elektrárny společnosti Energo-Pro v  Gruzii, 
Bulharsku a Turecku. Letos dokončený projekt Turec-
ké elektrárny Alpaslan 2 v hodnotě 600 milionu dolarů 
přitom představuje největší českou investici v Turecku 
od roku 1989 a zároveň největší českou porevoluční 
investici do vodní energie.

17

Snížení pojistných 
sazeb pro pojištění 
vývozu do tržních 
zemí
Od 1. 2. 2022 platí nová verze kalkulačky 
pojistných sazeb pro tržní země 
s dobou splácení 2 a více let. Jedná se 
o transakce s konečnými dlužníky/
ručiteli v zemích OECD 
s vysokým příjmem 
a zemích eurozóny 
s vysokým příjmem.

› Autor: Tomáš Barči,  
pojistný matematik, EGAP

Nastavení pojistných sazeb vychází primárně 
z  tržního ocenění úvěrového rizika na trhu kor-
porátních dluhopisů, které se ve finančním světě 
vyjadřuje na roční bázi ve formě marže nad bezri-
zikovou úrokovou sazbou pro jednotlivé ratingy. 
Tato roční sazba ale musí být při zachování princi-
pu časové hodnoty peněz převedena na jednorá-
zovou pojistnou sazbu kryjící celkovou dobu po-
jistného rizika a s pojistným splatným na počátku 
pojistného vztahu. Úvěrové marže jsou aktualizo-
vány jednou ročně, stejně tak i pravděpodobnos-
ti selhání, neboť z důvodu zamezení extrémních 
výkyvů pojistných sazeb při pravidelné roční pa-
rametrizaci jsou ryzí tržní sazby váženy dlouho-
dobou ztrátovostí produktů založenou na po-
zorovaných pravděpodobnostech selhání, resp. 
dosahované míře vymahatelnosti. Přesto může 
docházet k podstatným meziročním změnám.

Konkrétně oproti minulému roku došlo k  výraz-
nému poklesu pojistných sazeb, a to o 50 % v in-
vestičním pásmu (rating BBB- a lepší) a o 30 % ve 
spekulativním ratingovém pásmu, který začíná na 
stupni BB+ a níže. Jedná se tak o silný signál, že 
se již situace na soukromém trhu při  oceňování 
úvěrového rizika vrátila do své přirozené polohy, 
a loňský strmý nárůst úrovně pojistných sazeb byl 
tak fakticky zcela eliminován.



Novinky ze světa trade, 
export & ECAs

Velké banky a obchodníci reagují na sankce 
proti Rusku

Banky po celém světě prověřují všechny obchodní 
a komoditní transakce s Ruskem, protože ruská eko-
nomika se dostala do hledáčku sankčních orgánů 
v USA, Asii a Evropě.

Vlády, včetně vlád USA, Spojeného království, EU, Ja-
ponska, Singapuru, Jižní Koreje a Austrálie, nyní uva-
lily nebo slíbily uvalit určitou formu sankcí na ruskou 
ekonomiku, včetně sankcí proti ruské centrální bance 
a státním bankovním gigantům, jako jsou Sberbank 
a VTB.

Banky – spolu s méně rizikovými obchodníky s komo-
ditami – se zdráhají uzavírat jakékoli nové transakce 
související s Ruskem, i když se týkají společností, na 
které se sankce nevztahují, protože očekávají další 
kontroly, pokud ruský prezident Vladimir Putin zinten-
zivní svůj útok na Ukrajinu.

„Existují jak skutečné právní obavy vycházející z toho, co je 
nyní v platnosti, tak i teoretické obavy vycházející z toho, 
co může přijít v nadcházejících dnech,“ říká Omar Al-
-Ali, zástupce oddělení energetiky a zdrojů spo-
lečnosti Reed Smith v Singapuru. „Je tu tedy riziko, že 
příští týden zjistíte, že transakce, kterou jste právě pode-
psali, už nemůže fungovat tak, jak jste si mysleli, protože 
byly uvaleny další sankce.“

Podle údajů z  odvětví obchodního financování se 
banky stále více obávají poškození své pověsti, proto-
že západní firmy opouštějí Rusko v době, kdy se v USA 
a Evropě zvedá vlna podpory Ukrajině.

V rámci amerických opatření je obsaženo ustanovení, 
které umožňuje věřitelům – včetně těch, kteří působí 
v oblasti financování obchodu – nadále provádět krát-
kodobé transakce kratší než 14 dní s cílovými subjek-
ty, jako jsou Sberbank a Gazprombank.

„Otázkou však je, zda byste to skutečně chtěli dělat; finan-
cování jakýchkoli obchodů souvisejících s Ruskem před-
stavuje obrovské reputační riziko,“ říká Sean Edwards, 
předseda International Trade & Forfaiting Asso-
ciation (ITFA).

Compliance týmy, které jsou v bankách zodpovědné 
za dodržování předpisů a které se v posledních letech 
rozrostly v souvislosti se zpřísněním kontroly sankcí 
a boje proti praní špinavých peněz ze strany regulá-
torů, nyní intenzivně pracují na sledování a  výkladu 
nových pravidel a pokynů vydávaných vládami v USA, 
Asii a Evropě. 

USA a Evropa představily sankce zaměřené 
na ruský obchod a bankovnictví

ZVlády v USA a Evropě se v reakci na agresi na Ukra-
jině snaží narušit ruský export, zavádějí nové sankce 
zaměřené na ruskou rozvojovou banku VEB a export-
ní úvěrovou agenturu Exiar a  zastavují schvalování 
plynovodu Nord Stream 2. 

Opatření byla oznámena 22. února v  návaznosti na 
prohlášení prezidenta Vladimira Putina, že Rusko nyní 
uznává Doněck a  Luhansk jako nezávislé na Ukra-
jině. Rusko okamžitě zahájilo přesun vojsk do obou 
regionů. 

Spojené království oznámilo sankce vůči PSB, stejně 
jako vůči Bank Rossija, Černomořské bance pro 
rozvoj a obnovu, IS Bank a Genbank, zatímco Ně-
mecko potvrdilo, že zastavilo schvalování plynovodu 
Nord Stream 2. 

Jednomyslně byl rovněž schválen balíček sankcí EU za-
měřený na ruské představitele, banky a firmy a podle 
diplomata Josepa Borrella budou sankce zaměřeny 
na ruskou schopnost „přístupu na naše kapitálové 
trhy a finanční služby“.

Nařízení vydané americkým prezidentem Joem 
Bidenem se týká státní Promsvyazbank (PSB) 
a rozvojové banky VEB, včetně jejích dceřiných spo-
lečností Eximbank of Russia, Ruské agentury 
pro exportní úvěry a investiční pojištění (Exiar) 
a  Ruského exportního centra. Americká aktiva 
těchto institucí jsou zablokována a americké subjekty 
mají zakázáno obchodovat s těmito bankami a jakým-
koli subjektem, v němž banky vlastní 50 % nebo více, 
pokud to nepovolí americký Úřad pro kontrolu za-
hraničních aktiv. 

› Autor: Jana Ševcová, odbor mezinárodních vztahů, EGAP
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VEB, jejíž aktiva dosahují 53 miliard USD, „zaujímá 
v ruském finančním systému jedinečnou roli jako správce 
ruského státního dluhu, poskytovatel financí pro export 
a  zdroj financování investičních projektů s  úvěrovým 
portfoliem přesahujícím 20 miliard USD,“ uvádí se v pro-
hlášení amerického ministerstva financí. 

Ministerstvo financí uvádí, že PSB je úzce spojena 
s ruským obranným sektorem a že ruská vláda pově-
řila banku „poskytováním úvěrů subjektům, na které se 
vztahují sankce USA a partnerských zemí, aby se ostatní 
věřitelé, jmenovitě Sberbank a VTB Bank, mohli zbavit ri-
zika obchodování se sankcionovanými subjekty.“ 

Bílý dům tvrdí, že opatření proti těmto bankám je „vy-
loučí z globálního finančního systému a zamezí jim pří-
stup k americkému dolaru.“ 

VEB a  PSB jsou v  hledáčku Washingtonu již několik 
týdnů. Obě byly zahrnuty do návrhu zákona o sank-
cích, který minulý měsíc předložili demokraté v ame-
rickém Senátu. 

Sankce byly uvaleny také na pět lodí plujících pod 
ruskou vlajkou, které vlastní dceřiná společnost PSB, 
včetně dvou ropných tankerů. 

Tři z těchto plavidel jsou v současné době podle po-
skytovatele údajů o námořní dopravě MarineTraffic 
na plavbách mimo Rusko. Nákladní loď Baltic Leader 
je v  současné době zakotvena ve francouzském říč-
ním přístavu Rouen, tanker Linda je na cestě z Omá-
nu do Malajsie a tanker Pegas byl naposledy spatřen 
zakotvený poblíž Marmary v Turecku. 

EKF zastavila transakce do Ruska a Běloruska 

Dánská exportní úvěrová agentura EKF oznámila, 
že zastavuje poskytování nových záruk a úvěrů na 
transakce v Rusku a Bělorusku. Co se týče Ukrajiny, 
EKF mění svou politiku poskytování záruk na „usua-
lly off cover“. Tyto změny jsou účinné okamžitě, nic-
méně EKF bude vývoj sledovat a v případě potřeby 
poskytovat aktualizace.

K tomuto kroku dochází v době, kdy je Rusku uza-
vřen přístup ke službě SWIFT, čímž je zastaven jeho 
přístup ke globální službě pro adresování plateb 
pro banky a fintech, díky níž je převod peněz po ce-
lém světě stejně jednoduchý jako odeslání textové 
zprávy.

Platforma SWIFT byla vytvořena s  cílem umožnit 
uživatelům provádět přeshraniční platby kdekoli na 
světě s využitím zprostředkovatele – například tele-
fonního čísla – k potvrzení identity příjemce.

Evropské komise zařadila zemní plyn 
do udržitelných zdrojů energie

Rozhodnutí Evropské komise povolit, aby projekty 
v oblasti zemního plynu a jaderné energie byly pova-
žovány za udržitelné investice, vyvolalo debatu o úlo-
ze těchto dvou zdrojů energie při přechodu od uhlí 
a plynu.

Komise 2. února oznámila, že plyn a jaderná energie 
budou přidány do taxonomie EU pro udržitelné finan-
cování, která upravuje, co lze v 27 členských státech 
EU označit za udržitelnou investici.
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Plyn, který se vyváží jako zkapalněný zemní plyn (LNG), 
se stal středobodem celosvětové debaty o rychlosti 
energetické transformace nutné k odvrácení nejniči-
vějších důsledků změny klimatu.

Zastánci, jako jsou přední vývozci LNG – Austrálie, 
Katar a USA, argumentují tím, že díky nižším emisím 
skleníkových plynů ve srovnání s uhlím a ropou je toto 
palivo užitečnou náhradou v situacích, kdy není mož-
né okamžitě využít obnovitelné zdroje energie. Eko-
logičtí aktivisté tvrdí, že přechod od jednoho fosilní-
ho paliva k jinému ignoruje potřebu rychlého snížení 
emisí.

Podle amerického Úřadu pro energetické infor-
mace (US Energy Information Administration) 
zemní plyn při spalování energie vypouští méně 
oxidu uhličitého než uhlí, ale stále vytváří přibliž-
ně 53 kg skleníkového plynu na jednotku vyrobené 
energie.

UKEF podepsal záruku na podporu vývozu 
elektromobilů Jaguar Land Rover

Britská agentura pro exportní úvěry poskytla výrob-
ci automobilů Jaguar Land Rover úvěrovou záruku ve 
výši 500 milionů liber ve snaze podpořit výrobu a ex-
port elektromobilů v zemi.

UK Export Finance (UKEF) pokryje 80 % pětiletého 
úvěru ve výši 625 milionů GBP od skupiny bank. Citi 
je hlavním aranžérem úvěru a mezi další věřitele patří 
Barclays, BNP Paribas, Crédit Agricole CIB, Deu-
tsche Bank, HSBC, JP Morgan, MUFG, NatWest, 
Standard Chartered a State Bank of India.

Dohoda, schválená v  rámci systému záruk na roz-
voj exportu (EDG), podpoří výzkum, vývoj a  vývoz 
bateriových elektromobilů společnosti Jaguar Land 
Rover.

„Naše ambiciózní plány na nulovou spotřebu podporuje-
me konkrétnějšími kroky. Chceme, aby naše automobilky 
urychlily výrobu elektromobilů ve Spojeném království,“ 
říká Anne-Marie Trevelyan, státní tajemnice pro 
mezinárodní obchod.

„Společnost Jaguar Land Rover je potěšena, že opět spo-
lupracuje s UK Export Finance. Pomůže nám to podpo-
řit významné investice do našeho přechodu na nabídku 

plně elektrifikovaného produktového portfolia a  dosa-
žení našeho cíle nulových čistých emisí uhlíku do roku 
2039,“ uvedl Adrian Mardell, finanční ředitel spo-
lečnosti Jaguar Land Rover.

Systému záruk na rozvoj exportu (EDG) poskytuje 
UKEF společnostem, které v  každém z  posledních 
tří let vytvořily 5  % svého obratu z  exportu a  záro-
veň v jednom z těchto let alespoň 20 % svého obratu 
z exportu. Minimální velikost transakce je 25 milionů 
GBP a maximální doba splácení je pět let. 

Asijská rozvojová banka investuje v Uzbekistánu

Asijská rozvojová banka (ADB) schválila půjčku ve 
výši 273,85 milionu USD na rekonstrukci a moderni-
zaci státních silnic v jihovýchodním Uzbekistánu.

Státní půjčka bude použita na modernizaci 106 km 
státní silnice mezi městy Derbent a Denau v Surkhan-
darijské oblasti.

Uzbecká vláda půjčku využije také na rekonstrukci 
87kilometrového úseku dálnice A380 Guzar-Bucha-
ra-Nukus-Beyneu. Dálnice A380 je součástí koridoru 
2  Středoasijské regionální hospodářské spolu-
práce (CAREC), který spojuje Afghánistán, Kazach-
stán, Rusko, Tádžikistán, Turkmenistán a Uzbekistán.

ADB také financuje grant na technickou pomoc ve 
výši 150 tis. USD. Tento grant poskytne podporu na 
ekonomické zotavení z pandemie covid-19. Poskytne 
místním podnikatelům školení dovedností v  oblas-
ti finanční gramotnosti, online marketingu a  rozvoje 
podnikání.

Evropská investiční banka schválila úvěr pro 
Ekvádor

Evropská investiční banka (EIB) poskytne pro-
střednictvím partnerství s  ekvádorskou rozvo-
jovou bankou Banco de Desarrollo de Ecuador 
(BDE) půjčku ve výši 100 milionů USD na částečné 
financování obnovy vodovodních sítí v zemi.

Úvěr bude použit na výstavbu kanalizačních sítí, čis-
tíren odpadních vod a  sítí pro odvod dešťové vody 
v několika pobřežních oblastech s cílem snížit vypou-
štění plastů do Tichého oceánu a poskytnout vodo-
vodní a  kanalizační služby domácnostem, které ne-
jsou připojeny.

Projekt bude realizován v rámci ekvádorského národ-
ního programu Agua y Saneamiento para Todos (voda 
a  kanalizace pro všechny) a  podle EIB by z  něj mělo 
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mít prospěch přibližně 500 000 Ekvádorců. Investiční 
banka dodala, že projekt rovněž přispěje ke snížení 
emisí skleníkových plynů díky snížení emisí metanu 
vznikajících při nedostatečném čištění odpadních 
vod.

Očekává se, že modernizace ekvádorských vodovod-
ních sítí také posílí odolnost země vůči budoucím 
pandemiím, jako je covid-19.

Senát potvrdil Retu Jo Lewis ve funkci 
prezidentky US Exim

Senát USA potvrdil 
Retu Jo Lewis ve 
funkci prezident-
ky a předsedkyně 
správní rady Ex-
portní a  importní 
banky Spojených 
států (US Exim).

Lewis přechází 
z  think tanku Ge-
rman Marshall 
Fund of the Uni-
ted States, kde 
posledních pět let 
působila jako ředitelka pro kongresové záležitosti.

Má více než dvacetileté zkušenosti s  vedením mezi-
národních záležitostí, právní problematikou, veřejnou 
politikou a regulací a také s diplomacií, včetně půso-
bení v Obamově a Bidenově administrativě.

Za tehdejší ministryně zahraničí Hillary Clintonové 
byla vůbec první zvláštní zástupkyní pro globální me-
zivládní záležitosti.

Před nástupem na ministerstvo zahraničí pracovala 
Reta Jo Lewis jako právní poradkyně ve společnosti 
Edwards Angell Palmer & Dodge a  byla akcio-
nářkou v  mezinárodní advokátní kanceláři Green-
berg Traurig.

James Burrows, dosavadní prezident US Exim, pře-
šel v loňském roce z pozice senior viceprezidenta US 
Exim pro malé podniky do dočasného vedení agentu-
ry. Mluvčí US Exim uvedl, že o jeho nové funkci v ban-
ce se teprve rozhodne.

Nová manažerka pro udržitelnost v SEK

Švédská exportní banka (SEK) si vybrala Marii Si-
monson na pozici manažerky oddělení udržitel-
nosti a zároveň posílila postavení této pozice.

Maria Simonson se funkce ujme 1. dubna po dvace-
tileté kariéře v Danske Bank, kde naposledy působila 
jako manažerka oddělení udržitelnosti celé bankovní 
skupiny. Mluvčí SEK uvedl, že státem vlastněná společ-
nost pro exportní financování učinila z funkce vedou-
cího udržitelnosti výkonnou manažerskou pozici s pří-

mou podřízeností 
generálnímu ředi-
teli SEK Magnusu 
Montanovi. 

„Hlavním úkolem spo-
lečnosti SEK je posílit 
konkurenceschopnost 
vývozců a  jejich do-
davatelů prostřed-
nictvím udržitelného 
financování,“ uvedl 
Montan. „Rozsáh-
lé zkušenosti Marie 
Simonson v  oblasti 
bankovnictví, a  to jak 

v rámci udržitelnosti, tak v oblasti podnikového financo-
vání, posilují naše úsilí a úsilí našich zákazníků v oblasti 
udržitelnosti.“

Švédská exportní banka SEK a švédská exportní úvě-
rová agentura EKN společně vytvořily v  září 2021 
Radu odborníků, která má oběma organizacím pomo-
ci snížit emise skleníkových plynů produkované jejich 
portfolii v souladu s cílem švédské vlády, aby se země 
do roku 2050 stala zemí s nulovými čistými emisemi. 
Ve stejném měsíci EKN také uvedla na trh produkt ze-
lené záruky pro společnosti, které přispívají k energe-
tickému přechodu od fosilních paliv. 
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Předsedou představenstva a  generálním ředitelem 
České exportní banky  (ČEB) se stal zkušený bankéř 
Daniel Krumpolc. Nahradil tak ve funkcích Jaroslava 
Výborného, který skončil  avizovaně  na konci úno-
ra. Krumpolc se v bankovnictví pohybuje 22 let.

Krumpolc byl do představenstva ČEB jmenován na 
konci února. To si jej na svém prvním společném jed-
nání tento týden zvolilo za svého předsedu a gene-
rálního ředitele. 

Daniel  Krumpolc  vystudoval Vysokou školu eko-
nomickou v  Praze. V  letech 2000–2018 působil 
v  Citigroup  –  CitibankEurope  na různých po-
zicích, mimo jiné jako Senior  Relationship  Man-
ager (2000–2008), vedoucí oddělení MiddleMarket 
Department (2008–2011) a  vedoucí oddělení SME 
Sales (2011–2012). Od roku 2012 byl ředitelem ko-
merčního bankovnictví Citibank pro Českou repub-
liku a Slovensko. V roce 2018 se stal členem před-
stavenstva  Sberbank  CZ, a.s., odpovědným za 
oblast firemního bankovnictví.

› Autor: Jan Černý, tiskový mluvčí EGAP

Předsedou 
představenstva ČEB  
 je Daniel Krumpolc

Daniel Krumpolc, předseda představenstva a generální ředitel 
České exportní banky, a.s.

„Jsem přesvědčen, že Česká 
exportní banka musí vhodně 
doplňovat nabídku produktů 

a služeb komerčních bank. 
Mým cílem je v tomto 

smyslu pomoci ČEB stát se ještě 
užitečnějším nástrojem českých 

exportérů,“ uvedl Krumpolc.
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EGAP od čtvrtka 24. 2. 
zastavila pojišťování vývozu 
do Ruska a Běloruska

Zároveň současná bezpečnostní situace nedovoluje 
pojišťovat vývoz na Ukrajinu. EGAP obnoví pojišťo-
vání na Ukrajinu, jakmile to bude možné. Pojišťovna 
zůstává v kontaktu s exportéry a o změnách je bude 
informovat.  

Pojišťovna EGAP je kapitálově vybavena a připravena 
krýt případné škody u ní pojištěných obchodních pří-
padů českých exportérů realizovaných v  Rusku, Bě-
lorusku i na Ukrajině. Stejně jako je tomu v případě 
pojištěného vývozu do ostatních zemí.

Angažovanost EGAP v Rusku a na Ukrajině

Angažovanost EGAP v Rusku klesá již osmým rokem. 
Angažovanost tvoří několik starších odběratelských 
úvěrů, a pak množství menších obchodních případů 
většinou se splatností do 2 dvou let. Ve srovnání s ro-
kem 2017 je míra angažovanost EGAP v Rusku pouze 
čtvrtinová. Aktuálně je to zhruba 11 miliard korun, což 
je zhruba 12 procent z celkové angažovanosti.

Úvěry českých firem exportujících na Ukrajinu po-
jištěné EGAPem jsou v naprosté většině krátkodobé 

se splatností do dvou let. Jedná se o menší projekty, 
kdy pouze jeden z nich přesahuje částku 100 milionů 
korun. Zájem o toto teritorium rostl od roku 2017, ov-
šem loni začal opadat. Celkově je míra angažovanosti 
EGAP na Ukrajině nízká, zhruba 700 milionů korun, 
což je méně než 1 procento.

Celkový objem českého exportu podpořeného EGAP 
aktuálně přesahuje částku 1  bilion korun. Za 30 let 
fungování EGAP tak podpořil vývoz českých exporté-
rů do 130 zemí světa, od Austrálie až po Zambii. 
Mezi historicky největší obchodní případy patří na-
příklad modernizace železniční tratě v  Ázerbájdžá-
nu. Od roku 2011 tam české firmy s pojištěním EGAP 
zmodernizovaly přes 900 kilometrů železnice za 750 
milionů eur. Dále jsou to vodní elektrárny společ-
nosti Energo-Pro v Gruzii, Bulharsku a Turecku. 
Loni dokončený projekt Turecké elektrárny Alpaslan 
2 v hodnotě 600 milionu dolarů přitom představuje 
největší českou investici v Turecku od roku 1989 a zá-
roveň největší českou porevoluční investici do vodní 
energie.

› Autor: Jan Černý, tiskový mluvčí EGAP

Státní exportní pojišťovna EGAP od čtvrtka 24. 2. zastavila pojišťování vývozu českých 
firem do Ruské federace a Běloruska. Důvodem je agrese Ruska vůči Ukrajině a navazující 
sankce uvalené na Rusko. Cílem dynamicky stupňujících se sankcí je co nejvíce zasáhnout 
a omezit financování ozbrojené agrese Ruska na území Ukrajiny. 
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Včelstva z úlů na střeše budovy EGAPu se s probí-
hající změnou teplot připravují na další úspěšný rok. 
Období, ve kterém se podle včelařské komunity prá-
vě nacházíme, se nazývá předjaří, tedy čas přecho-
du ze zimy do jarních měsíců. „Včelky jsou teď v kritic-
kém období, ale věříme, že nám přežijí. Leden a  únor 
byly totiž velice teplé, teploty se pohybovaly kolem osmi 
stupňů přes den a teprve teď v březnu začíná být zima. 
Mělo to být naopak a  teď se včely musí opět stahovat 
do zimních chomáčů“ informuje nás včelař Augustin 
Uváčik. Dodává, že chomáče, které si včely v  zimě 
tvoří za účelem tepelné ochrany, mají být v  tomto 
období spíše rozpouštěny. 

Z dosud tichých úlů nyní začínají vyzimovávat včel-
stva, za účelem takzvaného proletu. Ten probíhá 
především proto, aby se včely mohly vyčistit (vy-
prázdnit výkalový vak, který do té doby tvořil až 
60 % jejich váhy). Při proletu se zajímají především 
o vodu a pyl a postupně nachází nektar, kterého je 

Novinky  
z úlů

› Autor: Šárka Šimáková

Věděli jste, že uvnitř chomáče  
můžeme v zimních měsících naměřit 

teplotu až 34,5 stupně?  
Na jeho kraji je potom pouhých  

12 stupňů.
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EGAP varuje 
před podvodníky 
a doporučuje 
obezřetné prověření 
obchodních partnerů

Pojišťovna EGAP doporučuje svým klientům, aby 
dbali zvýšené opatrnosti při prověřování obchod-
ních partnerů. Množí se případy, kdy se podvodníci 
vydávají za skutečné obchodní partnery a z export-
ních firem pak podvodným jednáním vylákají zboží, 
které následně přeprodávají. Vývozcům pak vzni-
kají nenahraditelné škody. Exportéři by proto měli 
věnovat pozornost následujícím doporučením.

•  Vždy zkontrolujte správný formát e-mailu klienta, 
může se lišit pouze v jednom znaku oproti oficiál-
ní e-mailové adrese.

•  Vždy prověřujte telefonicky své potenciální 
partnery.

•  Vždy prověřte, zda s  Vámi komunikuje kompe-
tentní osoba za dané společnosti.

•  Není standardní, aby zákazník doporučoval po-
jištění pohledávky (obvykle 15-30 dní). V  tako-
vém případě zbystřete.

•  Nenechte se zmást na první pohled důvěryhod-
nými informacemi, kterými se firma prezentu-
je v  emailu. Informace jsou volně dostupné na 
internetu.

•  Opakující se pokusy o podvod lze odhalit prově-
řením poskytnutých informací poptávajícího na 
internetu. Firmy samy často varují před podvod-
níky, kteří se za ně vydávají. 

V případě pochybností při prověřování obchodní-
ho partnera se, prosím, obraťte na náš obchodní 
tým. EGAP pojišťuje proti riziku nesplácení skuteč-
ných odběratelských firem. Pokud exportér prodá 
zboží podvodníkovi, nemůže v  takovém případě 
uplatňovat nárok na vyplacení pojistného plnění. 

v tomto období a počasí spíše málo. V období před-
jaří kvete například šafrán, dokvétají sněženky, ble-
dule nebo olše. Pomalu začíná kvést také vrba jíva, 
kde včely mimo jiných stromů najdou to nejcenněj-
ší – nektar. Ten je potom výchozím produktem pro 
tvorbu medu.

Zatímco pro včely znamená prolet opouštění úlů, pro 
včelaře je to spíše pozvánka k vylepšení dosavadní-
ho vnitřního prostředí. „V  současnosti je prováděno 
mnoho prací mimo včelnici. Ty práce jsou například 
ošetřování úlů, vyrábění mezistěn a  rámků, zpracová-
vání pláství, které nejsou pro letošní rok vhodné. Vče-
ličky budou mít krásné vnitřní prostředí a myslím si, že 
ta sezona, která nás čeká, bude konečně dobrá. Sice 
byla dobrá i ta minulá, ale v přírodě člověk nikdy neví, 
jak bude náročná.“, konstatuje pan Uváčik. A  my se 
budeme těšit na první letošní medobraní, které by 
mohlo proběhnout již koncem května!

Věděli jste, že rostliny,  
které jsou nejvíce bohaté na nektar  

a pyl, se nazývají medonosné?  
Kromě ovocných stromů se jedná  
třeba o lípu, břečťan nebo vřes.
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EGAP je členem 
Asociace společenské 
odpovědnosti 

› Autor: Sabrina Petrová, metodik pro společenskou odpovědnost, EGAP

EGAP zahájila členství v Asociaci společenské odpovědnosti (ASO), a stala se tak součástí 
největší iniciativy v  oblasti Corporate Social Responsibility (CSR) v  Česku. V  rámci 
členství se pojišťovna zapojila do naplňování takzvaných Cílů udržitelného rozvoje 
(SDGs) z agendy OSN.

ASO nabízí networking akce pro členy v  rámci pře-
dávání inspirace a nápadů CSR, včetně organizova-
ných workshopů zaměřených na agendu OSN u nás 
i v zahraničí. Hlavní tématikou setkávání v rámci ASO 
je myšlenka smysluplných partnerstvích, vize spolu-
práce a propojování sektorů. 

Tento rok se odehraje již šestý ročník oceňování za 
naplnění Cílů udržitelného rozvoje od OSN v  Čes-
ku. Ceny SDGs dávají příležitost velkým globálním 
firmám, ale i  malým a  středním podnikům včetně 
neziskových organizací, škol i  měst, ukázat, jakým 
způsobem pomáhají svým podnikáním a  činností 
aktivně naplňovat principy udržitelného rozvoje. 

Po minulém ročníku s klíčovým tématem vzdělávání 
se EGAP již tento rok začne aktivně zapojovat do Cen 
SDGs s konkrétními projekty v rámci tématu Klima-
tická opatření, které je úzce provázáno s  letošním 
předsednictvím ČR v Radě Evropské unie.

SDGs

17 cílů udržitelného rozvoje (Sustainable Deve-
lopment Goals – SDGs) pro období 2015–2030 je 
výsledkem vyjednávání a  diskusí všech členských 
států OSN, na kterých se podílely nejen podniky, 
ale i  zástupci akademické sféry, občanské společ-
nosti i  široké veřejnosti. Agenda udržitelného roz-
voje byla oficiálně schválena na summitu OSN v září 
2015.

EGAP se na těchto cílech aktivně podílí a přispívá ze-
jména k SDG 8 a 5. 
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Důstojná práce a ekonomický růst 

EGAP nabízí příležitost k  získání 
bezpečné, tvůrčí a  motivují prá-
ce a  zároveň přispívá ke snížení 
nezaměstnanosti a  ekonomické-
mu růstu. Stabilní zaměstnání je 
hlavním prostředkem k  odstra-
nění celosvětové chudoby. EGAP 
klade důraz na stabilní pracovní 
podmínky pro všechny bez rozdí-
lu věku či pohlaví.

Rovnost mužů a žen

Jednou z priorit v rámci strategie 
CSR pro EGAP tvoří také rovný pří-
stup k mužům a ženám, a to i ve 
vedení společnosti. V  současné 
době v  EGAPu pracuje 57 mužů 
a 55 žen. 

Přijetím do Asociace společenské odpovědnosti se 
EGAP zavázal přispívat k udržitelnému rozvoji České 
republiky. Postupným stanovením konkrétních aktivit 
a jejich realizací v každodenním životě bude EGAP na-
plňovat cíle začleněné do jeho činnosti.

V současnosti ASO sdružuje 
453 členů z řad korporátního, 
veřejného i neziskového 
sektoru, s cílem zvýšit jejich 
potenciál a kompetence 
v oblasti CSR a SDGs.
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V Brně na těchto veletrzích…

Opět se budeme účastnit konferencí 
a ekonomických fór, kde budou vystupovat 
a debatovat zástupci EGAP

Jako tradičně budete moci také navštívit  
náš stánek i v Českých Budějovicích…

datum akce téma    popis

3.– 6. 4. Veletrhy SILVA REGINA 
a BIOMASA

Tyto veletrhy se zaměřením na lesnictví, myslivectví 
a obnovitelné zdroje energie letos proběhnou 
současně

V rámci těchto veletrhů budete mít možnost potkat 
se v Brně se zástupci EGAP a diskutovat s nimi 
možnosti pojištění vašeho exportu 

17.– 20. 5. AMPER
28. ročník Mezinárodního veletrhu elektrotechniky, 
energetiky, automatizace, komunikace, osvětlení 
a zabezpečení

7.– 9. 6. RAIL BUSINESS DAYS 2022 Mezinárodní železniční veletrh a konference

20.– 22. 9. FUTURE MOBILITY 2022
FUTURE MOBILITY 2022 se bude skládat z výstavy, 
demonstrací a z odborné konference „Mobilita jako 
služba pro města 21. století“

4.– 7. 10. Mezinárodní strojírenský 
veletrh v Brně

Hlavním tématem MSV tento rok bude „Průmysl 
4.0 a digitální továrna“, tedy digitalizace výroby

Na nejvýznamnějším průmyslovém veletrhu 
ve střední Evropě, kde jsou zastoupeny všechny 
klíčové oblasti strojírenského a elektrotechnického 
průmyslu, vás jako již tradičně rádi přivítáme 
v našem stánku.

20.– 21. 5. Ekonomické fórum pořádané 
platformou Alter Eko „Svět po Ukrajině: Nový (hospodářský) ab/normál“

Na téma „Svět po Ukrajině: Nový (hospodářský) 
ab/normál“ bude v jednom z několika tematických 
panelů diskutovat generální ředitel EGAP 
Jan Procházka. 

25.– 30. 8.
ZEMĚ ŽIVITELKA – 
zemědělský veletrh 
v Českých Budějovicích

48. ročník mezinárodního agrosalonu  
ZEMĚ ŽIVITELKA,

podtitul: Budoucnost české krajiny

Na tomto významném veletrhu zaměřujícímu se 
na zemědělský sektor napříč všemi jeho obory bude 
mít jako každý rok i EGAP svůj stánek a obchodní 
zástupci budou nabízet poradenství a aktuální 
informace k pojištění exportu.

…nebo v rámci Krajských exportních konferencí pořádaných Hospodářskou komorou České republiky převážně 
v druhé polovině tohoto roku, přesné termíny budou specifikovány.

V období od dubna do června vás zveme k návštěvě naší putovní výstavy připravené  
k příležitosti výročí 30 let od založení EGAP – pro více informací k aktuálnímu umístění výstavy  

sledujte náš facebook nebo twitter!

Kalendář akcí 2022
Kde se v roce 2022 potkáme?
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Snížení pojistných sazeb 
v oblasti krátkodobých 
vývozních rizik 
se splatností do 1 roku 
a bankou financovaných 
dodavatelských úvěrů  
od 1. 4. 2022

› Autor: Tomáš Barči,  
pojistný matematik, EGAP

U  pojistných produktů dle všeobecných pojist-
ných podmínek typu B (Pojištění krátkodobého 
vývozního dodavatelského úvěru) a typu Bf (Pojiš-
tění bankou financovaného krátkodobého vývoz-
ního dodavatelského úvěru) dojde k 1. 4. 2022 ke 
snížení minimálních pojistných sazeb s  do-
bou splatnosti do 12 měsíců. Průměrná výše 
snížení dosahuje 20 %, u splatností do 6 měsíců 
až 40 %. Úprava pojistných sazeb reflektuje zlep-
šený škodní průběh u těchto produktů a potřebu 
přiblížit úroveň pojistných sazeb k sazbám běžně 
používaným komerčními úvěrovými pojišťovnami 
pro danou rizikovost dlužníků a dobu splatnosti. 
Nadále však platí podmínka, že nová výše pojist-
ných sazeb nepodkročuje minimální tržní sazby. 
Navíc pojištění dle VPP „B“ a „Bf“ se vztahuje pou-
ze na netržní země (prakticky mimo země OECD), 
a  tak není přímou konkurencí pro soukromý trh 
úvěrového pojištění.

Dále byla odstraněna přirážka k  výsledné 
pojistné sazbě ve výši 10 % u  produktů dle 
VPP Bf a  Cf (Pojištění bankou financovaného 
střednědobého a  dlouhodobého vývozního do-
davatelského úvěru) z  titulu vyloučení závazků 
vývozce. Z dosavadní praxe jednoznačně vyplývá, 
že nastavený bezregresní charakter těchto pojist-
ných produktů nikterak neovlivňuje možnost zří-
dit dodatečné zajištění pojištěného vývozu a  zá-
roveň nemá negativní vliv na průběh vymáhání, 
resp. zhoršení vymahatelnosti těchto obchodních 
případů. 

datum akce téma    popis
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průmyslu, vás jako již tradičně rádi přivítáme 
v našem stánku.
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Na téma „Svět po Ukrajině: Nový (hospodářský) 
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ZEMĚ ŽIVITELKA – 
zemědělský veletrh 
v Českých Budějovicích

48. ročník mezinárodního agrosalonu  
ZEMĚ ŽIVITELKA,

podtitul: Budoucnost české krajiny

Na tomto významném veletrhu zaměřujícímu se 
na zemědělský sektor napříč všemi jeho obory bude 
mít jako každý rok i EGAP svůj stánek a obchodní 
zástupci budou nabízet poradenství a aktuální 
informace k pojištění exportu.
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S jarem v zádech

Štěstí na krále

Na stole leží lícem dolů šest hracích karet. Víme, 
že právě dvě z nich jsou králové. Nevíme, které to 
jsou. Náhodně vezmeme 2 karty a otočíme je lícem 
nahoru.

Co je pravděpodobnější:

1.  Mezi dvěma vybranými kartami bude alespoň 
1 král.

2.  Mezi kartami nebude žádný král.

Otáčení svetru

Představte si, že vám zápěstí svázali kusem provazu 
tak, jak ukazuje obrázek. Současně na sobě máte 
oblečený svetr, který je přes hlavu (nerozepínací).  
Je nějaký způsob, jak svetr sundat, obrátit jej naruby 
a zase si jej obléknout? Nezapomeňte, že svetr nemá 
knoflíky a provaz nesmíte rozvázat ani rozstřihnout.

Taky to máte tak, že jaro vnímáte jako čas pro nový restart? V podstatě další termín, kdy 
si dát nějaké předsevzetí? Příroda se probouzí, tak proč neprobudit v sebe sama nějaké to 
předsevzetíčko? Ta novoroční jsou už dávno zapomenuta, zatímco ta jarní, nově vytvořená, 
nás zase chvíli budou vyburcovávat k novým či staronovým aktivitám. A čím víc sluníčka, 
tím víc energie k tomu, aby nám ty naše výmysly vydržely o trochu déle než ty zimní. 

Pokud jste výše zmíněným úvodem nabyli dojmu, že tato dvojstránka bude o tom, jak vytrvat ve svých aktivi-
tách, které si tu a tam chcete přidružit do svého života, nenechte se zmýlit. Pisatel tohoto textu si je moc dobře 
vědom, že starého psa novým kouskům nenaučíš, ale samozřejmě čest výjimkám. Na koho tvoření plánů a „to 
do listů“ funguje, tomu přejeme seznam úkolů, sestávajících se z osobních předsevzetí, co nejdelší. Ostatním 
vzkazujeme, nevěšte hlavu, že jste vaše plány shodili ze stolu dřív, než jste je zrealizovali. On takový jarní restart 
může mít i podobu toho, že se oprostíte od všech svých povinností a upřete svou pozornost úplně jinam. 

Už jen to, že jste dočetli až sem, znamená, že máte čas i sami na sebe, že vás nepohlcuje práce od rána do noci 
a že vás občas baví přečíst si vtípek nebo vyluštit hádanku, což jsou aktivity spíše pro malé děti. Ale nenechte 
se zmýlit, některé úkoly vyžadují dost logiky a zapotit se u nich můžete stejně jako při vyjití schodů do 8. patra. 
A s logickými úkoly jsme vás dneska až tak moc nešetřili. Tak příjemné počteníčko!

Hrátky s pravděpodobností Topologická hádanka
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6

31

Chill out zóna



Řešení
Štěstí na krále: Nejprve si očíslujeme karty od 1 do 6 a předpokládejme, že karty 5 a 6 jsou králové. Teď si uděláme tabulku všech kombinací dvou karet, které lze vybrat. Takových kombinací je 15: 1-2, 1-3, 1-4, 
1-5, 1-6, 2-3, 2-4, 2-5, 2-6, 3-4, 3-5, 3-6, 4-5, 4-6, 5-6.
Je vidět, že králové (karty 5 a 6) se objevují v 9 z 15 dvojic. Protože všechny dvojice jsou stejně pravděpodobné, znamená to, že při dostatečně dlouho opakované hře otočíme alespoň jednoho krále v 9 z každých 15 
pokusů. Jinými slovy je šance, že otočíme aspoň jednoho krále, 9:15, zkrátíme-li zlomek 3:5. To je samozřejmě více než 1:2, takže odpověď na otázku je, že je pravděpodobnější otočit aspoň jednoho krále než vůbec 
žádného. A jaká je vaše šance, že při otočení dvou karet získáte oba krále? Vraťte se k vypsání všech dvojic a vidíte, že dva krále obsahuje pouze jedna kombinace z 15, takže odpověď je 1:15.  
Otáčení svetru: Ano, svetr lze obrátit následujícím způsobem:
    1. Přetáhněte si jej přes hlavu tak, jak to děláte, tj. naruby, a nechte jej rubem ven zavěšený na provaze podle obrázku 1.
    2. Znovu obraťte svetr tak, že jej protáhnete jedním z rukávů. Teď visí na provaze správnou stranou ven (obr. 2).
    3. Natažením přes hlavu si svetr znovu oblékněte. Přitom postupujte opačně než při svlékání. Tím se svetr obrátí potřetí a budete ho mít na sobě rubem ven (obr. 3).
Dřív, než to skutečně vyzkoušíte, ověřte si, že si celý proces dokážete v duchu představit. Má-li svetr na prsou nějakou nášivku, bude po provedení všech tří kroků vpředu nebo vzadu?
Rozluštěte přesmyčky: A: Dadaismus, sdělení, galerie, falzifikát, mecenáš, B: Dobrý konec, Popelka, báchorka, nadpřirozenost, Sněhurka, Malá mořská víla, C: Kopačky, kanady, bačkory, baleríny, topánky, 
střevíce, tenisky

Vytvořte věty obsahující trojice výrazů. 
Ideálně použijte všechna 3 slova v jedné větě:

1.  Harfa – Irák – latex

2.  Pearl Harbor – maskot – cvalík

3.  BBC – fíkus – cíp

4.  Granule – gumák – Moskva

Rozluštěte přesmyčky  
(první písmeno je na správném místě)

A.  dsuismdaa, sendíěl, glrieea, flkiftaázi, mnecšáe

B.  dýobr kecon, Pkaopel brhkacoá, nzoasřpeodritn, 
Suaněkhr, Máal mřsoák vlaí

C.  kaypkčo, knydaa, bračyko, bynlírae, tnáoypk, 
sveřtceí, tieynsk

Jazykokoutek

Jarní vtipkování:

„Pane doktore, jaké je nejlepší cvičení na hubnutí?“, 
ptá se plnoštíhlá paní svého doktora.  
„Točit hlavou napravo a nalevo,“ odpoví lékař.  
„A kolikrát?“  
„Pokaždé, když vám někdo nabídne jídlo…“

123

„A jak se máš ty?“ 
„Co ti budu povídat… Mizerně. Piju starý víno, jím 
plesnivý sýry a auto mám bez střechy.“

Muž se ženou jedou tábořit. Postaví stan a večer 
se uloží ke spánku.  
Po nějaké době se žena vzbudí, probudí manžela 
a říká: „Podívej se na nebe a řekni mi, co vidíš?“ 
Muž: „Vidím miliony hvězd.“ 
Žena: „A co na to říkáš?“ 
Muž na chvíli přemýšlí a pak řekne: 
„Viděno z hlediska astronomie, jsou to miliony 
galaxií a biliony možných planet. 
Astrologie mi říká, že Saturn leží v konjunkci se 
Lvem. Co se času týče, usuzuji, že máme 3 hodiny 
a pár minut.  
Teologicky, že náš Pán je všemohoucí a my všichni 
jsme jen nicotně malí. Meteorologicky mi to říká, 
že budeme mít zítra krásný den. No a co to říká 
tobě?“, zeptá se nakonec. 
Žena: „Prakticky viděno, někdo nám ukradl stan.“
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Superbrands je nejuznávanější nezávislou globální 
autoritou v  oblasti hodnocení a  oceňování obchod-
ních značek. Titul Supebrands je znakem speciálního 
postavení a uznáním vynikajícího postavení značky na 
lokálním trhu. Pečeť Superbrands získají značky s vy-
nikající pověstí – zákazníci si s nimi spojují významné 
hodnoty a mají k nim osobní vztah. Od svého vzniku 
ve Velké Británii si projekt získal celosvětové uznání 
a dnes je tato cena uznávána jako speciální ocenění, 
které na základě sjednocených kritérií a metod kaž-
doročně identifikuje nejlepší z nejlepších značek v té-
měř 90 státech na pěti kontinentech.

Kdo získává titul Superbrands

Udělení titulu Superbrands daného roku předchází ví-
cekolové výběrové řízení. Do programu Superbrands 
se jednotlivé značky nemůžou přihlásit. Při nominaci 
se vychází z databáze všech registrovaných obchod-
ních trade-mark značek, kterou pro tento účel uvolní 
Úřad průmyslového vlastnictví. Společnost Bisnode, 
přední světový poskytovatel obchodních informací, 
na základě obchodních dat a výsledků vytvoří seznam 
nominovaných kandidátů. Dalším krokem je spotřebi-
telský průzkum, jeden z nejdůležitějších prvků výbě-
rového řízení, v  rámci kterého agentura INCOMIND 
na základě známosti a obliby zúží výběr na seznam 
semifinalistů. Konečné slovo při udělování titulů Su-
perbrands v daném roce má odborná komise Brand 
Council. Na konci hodnotícího procesu získávají spo-
třebitelské značky ocenění Superbrands, podnikatel-
ským značkám je udělen titul Business Superbrands.

Superbrands Česká republika

Program Superbrands obnovil své působení v České 
republice v roce 2013. Od roku 2014 jsou značky vy-
hodnocovány nejen v  kategorii spotřebitelských, ale 
také v oblasti podnikatelských či průmyslových (B2B) 
značek. Zatímco první z  nich jsou veřejně známé 
a  spotřebitelé se s nimi setkávají den co den v ma-
loobchodním sektoru či sektoru služeb, podnikatel-
ské značky jsou důležitými hráči ve specializovaných 
odvětvích průmyslu, zemědělství a obchodu. Spotře-
bitelské a  podnikatelské Superbrands daného roku 
představují absolutní špičku mezi konkurencí. Titulem 
Superbrands vyslovujeme obdiv a  skládáme upřím-
nou poctu jejím výsledkům v oblasti budování úspěš-
né značky. Nejdůležitějším cílem organizace Super-
brands je nejen vzdát hold nejúspěšnějším značkám 
v oblasti brandingu, ale také uvést do středu pozor-
nosti spotřebitelů a  odborné veřejnosti mimořádně 
silné značky působící na českém trhu a prezentovat 
příklady hodné následování pro účastníky trhu, kteří 
by se rádi rozvíjeli a inspirovali od nejlepších. Za tímto 
účelem pořádá organizace Superbrands pro oceněné 
značky každoročně společný PR a mediální program, 
do kterého jsou pozvány výhradně značky oceněné 
titulem Superbrands a Business Superbrands dané-
ho roku.

OCENĚNÍ SUPERBRANDS 
PRO EGAP  

UŽ POTŘETÍ V ŘADĚ

Zdroj: https://www.czechsuperbrands.com/superbrands.php?k=1&id=6&ev=0
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Pomáhali jsme vám 
s exportem v době 

ekonomického růstu, 
podporovali jsme 

váš byznys za covidu 
a budeme vás jistit 

i teď.


